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Uddannelsesudvalgsmøde ved Ergoterapeutuddannelsen 
  
  

Referat 

 

Referat, Uddannelsesudvalgsmøde for  
Ergoterapeutuddannelsen 
8. maj 2023, kl. 12.00-15.00, Campus Esbjerg, Degnevej 
16, 6705 Esbjerg Ø, lokale E-6204  
 
Deltagere: Jane Aarestrup, Jytte Nørgaard, Karen Sigrid Egemose Brandt, Malene 
Bonde Iwersen, Malene Aagaard, Marianne Gjerstrup Thomsen, Mette Nyholm Lassen, 
Pernille Frøkjær Thomsen, Louise Boros Daugaard og Svetlana Solgaard Nielsen 
 
Afbud: Frauke Siemer Jørgensen, Marianne Birgitte Pold og Line Lysholm Hald 
 
Referent: Anita Slothuus Nielsen  
 
Referat:  
 

1. Velkomst og præsentationsrunde 
Malene bød velkommen til mødet.  
 
Der blev budt særligt velkommen til Louise Boros Daugaard, ny regionsformand 
for Ergoterapeutforeningen (ETF), og Anita Slothuus Nielsen, koordinator fra le-
delsessekretariatet ved UC SYD, i dette udvalg med rollen som referent. 
 
Udvalget præsenterede sig selv af hensyn til de nye medlemmer i udvalget.  
 
 

2. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev godkendt. 
 

 
3. Konstituering af ny formand for udvalget 

Malene gennemgik uddannelsesudvalgets rolle, og opbygningen af uddannelses-
udvalget for ergoterapeutuddannelsen.  
 
Louise tilbød som den eneste at stille op som formand, og dette blev vedtaget på 
mødet. 
 
Louise overtog herfra mødeledelsen. 
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4. Meddelelser fra formanden, studielederen og udvalgets medlemmer 
a. Formanden 

Noget af det der er i fokus lige nu hos ETF, er presset på fagligheden. 
Flere og flere ergoterapeuter ansættes i tværfaglige teams som eneste 
ergoterapeut. Dette kan give udfordringer vedr. at ergoterapeuterne får 
opgaver der ligger tæt op ad plejeopgaver. ETF har stort fokus på at 
opgaver løses med ergoterapeutisk faglighed. 
 
Ud over det er rekrutteringen en udfordring. Der er derfor stort fokus på 
hvordan vi får flere til at søge ind på uddannelsen og hvordan vi får folk 
til at blive i faget. Her er blandt fleksibilitet, arbejdsvilkår, kurser og fag-
lige fællesskaber i fokus.  
 

b. Studielederen 
Se bilag: ”Bilag_Studieleders PowerPoint” 
Malene orienterede om at man på uddannelsen ligeledes er meget op-
tagede af hvordan vi rekrutterer og fastholder de studerende. Der arbej-
des blandt andet med deltagelse på messer og sociale medier. Ud over 
det gøres der også en indsats for at fastholde de studerende, bl.a. ved 
trivselssamtaler.  

 
Frafaldet på ordinære uddannelser på UC SYD er steget fra 13,5 % til 
19,9 % fra studieåret 18/19 til studieåret 21/22 
 
Malene beskrev studentermassen i Ergoterapeutuddannelsen. 

• Svært ved at rekruttere de studerende.  
• Færre studerende, og samtidig flere studerende med særlige 

behov.  
• Flere studerende har behov for SPS.  
• Der opleves en stigning i henvendelserne til studievejlednin-

gen. 
• Der er også engagerede og dygtige studerende på uddannel-

sen nogen har udmærkelser på deres eksamensbeviser. 
• Vi har vundet årets bachelorprojekt flere gange og har lige 

vundet igen.  
• Den bredde studentermasse kan give udfordringer ift. at der 

skal være en større differentiering i undervisningen.  
 

Malene orienterede om at UC SYD lige nu er igennem en større tilpas-
ningsproces, hvor der frem mod 2026 skal spares omkring 50 mio. kr. 
Da Ergoterapeutuddannelsen er en lille uddannelse, har vi ikke mulig-
hed for at sammenlægge hold, men vi skal fremadrettet finde andre må-
der at drive uddannelse på, og samtidig opretholde den gode kvalitet. 
Dette kommer fremadrettet til at være et emne i udvalget.  
 
Der blev spurgt ind til om vi kan blive tvunget til at lukke udbuddet i Ha-
derslev igen, som følge af besparelserne? Dette er i første omgang ikke 
på tale, da man endnu ikke har haft mulighed for at gøre sig erfaringer 
med optaget i Haderslev, på så kort tid. Ud over det blev der spurgt ind 
til om barsel indgår i frafaldet, og det gør det ikke. 
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Noget af det vi gør for at mindske frafaldet, er at vi afholder samtaler 
med de studerende i løbet af 1. semester, og dette gøres blandt andet 
for at fange udfordringer, usikkerhed og evt. tvivl om studie. 

 
Malene orienterede ligeledes om Professionsfestivallen 2023, som i år 
afholdes den 14. september 2023. Se mere på: Professionsfestival 
2023 | UC SYD 
 
 
 

c. Udvalgets medlemmer 
Sker der noget i jeres praksis, som kan have relevans for Ergotera-
peutuddannelsen, og som vi fremadrettet skal tage højde for på 
uddannelsen? 
Jytte orienterede om at der sker en masse i deres praksis, og hun tror 
der kommer til at ske en forandring ift. det at være ude i grupper, inspi-
reret af Buurtzorg-modellen. Det er et rigtig godt samarbejde med det er 
også meget tidskrævende. Ud over det kræver det en stærk faglighed 
og erfaring 
 
Svetlana orienterede om at der på kandidatuddannelsen er et lidt hø-
jere optagetal, og at fleksibiliteten også er vigtig ift. efteruddannelse. Ud 
over det opleves der også besparelser på SDU. I den forbindelse blev 
der spurgt ind til om det er nemt for dem at få job som kandidater? De 
ansættes ofte som almindelige terapeuter og flyttes efterfølgende i ud-
viklingsstillinger.   
 

5. Orientering om ændring i 5. semester eksamen v/ Malene  
Se ”Bilag_Studieleders PowerPoint” 
 
Malene orienterede om en proces der har været i forbindelse med ændringen i 
studieordningen 
5. semester er opbygget sådan at der er 10 uger på UC og 9 uger i praktik. Se-
mesteret afsluttes med en prøve. Vi er rigtig glade for den nuværende 5. seme-
stereksamen, men ønsker fremadrettet at gøre den mere praksisrettet.  
På nuværende tidspunkt skal de studerende lave en Poster som produkt til den 
mundtlige prøve. Dette skal fremadrettet udvides med en video fra praktikken. 
Videoen skal optages i 2 sekvenser: 1) en sekvens som viser en patient-/borger-
intervention og 2) en sekvens som viser et tværprofessionelt- og/eller et tvær-
sektorielt samarbejde. Ud over det udvides den mundtlige eksamen til at vare 45 
minutter, samt at den kliniske underviser ligeledes skal deltage i eksamenen. 
Sidst men ikke mindst bliver der skrevet ind i studieordningen at prøven ikke er 
offentlig jf. BEK nr. 863 af 14/06/2022 om eksamener og prøver ved professions-
og erhvervsrettede videregående uddannelser, kapitel 5, §22 stk. 1 samt §49, 
stk. 3. Øvrige krav vedrørende eksamen fremgår af kapitel 14 og 15 samt seme-
sterbeskrivelsen. 
 
Følgende blev drøftet på mødet:  

• Den store opgave det er at lave en video i praktikken, og den tekniske 
udfordring.  

https://www.ucsyd.dk/professionsfestival
https://www.ucsyd.dk/professionsfestival
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• De studerende kan risikere at der ikke er nogen patienter der vil deltage 
i videoen. 

• Rollefordelingen mellem kliniske undervisere og underviserne på UC. 
Kliniske undervisere = mikroniveau, UC-undervisere = makroniveau. 

• Rammesætningen af niveau, redigering, teknologi mv. Videoen filmes 
med udstyr fra praktikstedet, eller med lånt udstyr fra UC Service, ikke 
med private telefoner.  

• Formålet med videoen. Refleksion over egen praktiske kunnen og age-
ren med patienten.  
 

Konklusionen blev at der er opbakning til ændringen fra uddannelsesudvalget, 
men med en opmærksomhed på rammesætningen, og at der kan være udfor-
dringer med videooptagelsen. 
 
Louise og Malene sørger for at fremstille en indstilling til rektors godkendelse.  
 
 

6. Temadrøftelse: Hvordan klæder vi de studerende på til dagens arbejdsmar-
ked?  
Se bilag: ”Bilag_Studieleders PowerPoint” 
 
Malene præsenterede oplægget til temadrøftelsen.  
Uddannelsen har haft besøg af Frederikke fra @Fredes_ergo_hverdag, og de 
studerende var rigtig glade for oplægget. 
 
Louise tilkendegav at ETF ligeledes har stort fokus på dette og at Frederikke sid-
der i bestyrelsen for ETF.  Noget af det der er fokus på er at italesætte at det er 
okay for dimittenderne at stille krav og stille spørgsmål ved prioritering af tid, op-
gaver mv.  
 
På mødet var der en dialog omkring emnet. Hovedpointerne i dialogen var føl-
gende:  

• Træning i at være sikker i relationen til borgeren. 
• Særligt fokus på ergoterapeuter ansat i teams som eneste ergotera-

peut. 
• Når man er færdiguddannet, skal man ud at lære sit fag.  
• Fokus på onboarding-forløb, og at have de nye med som føl i starten.  
• Fokus på at gøre dimittenderne sikre i at være usikre, og huske at det 

er OK ikke at vide det hele.  
• Faglige netværk. 
• Fokus på at det er okay at stå fast på sin faglighed. 
• Ledelsesperspektivet, har lederne fokus på de forskellige fagligheder? 
• Overgangen fra studerende til arbejdslivet. 
• Erhvervspraktikker i folkeskolen. 

 
I forlængelse af debatten foreslog Marianne om man kunne lave et forløb for de 
nye studerende, eventuelt et forløb på 3 dage ude i praksis. 
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7. Forslag til fremtidige temadrøftelser 
Tema til dagsorden 28. september 2023: Pilotprojekt for nye ergoterapeutstude-
rende. 
 
Jane orienterede om at de kliniske underviser har været inviteret til temadag om 
"Utilstrækkelighed". 
 
Udvalget blev opfordret til at sende eventuelle forslag til Malene eller Anita.  

 
8. Uddannelsesområdets efter- og videreuddannelse 

Pt. er der ikke noget nyt fra SDU, og UC SYD har nogle små moduler kørende. 
Efter-/videreuddannelsesområdet er der udviklingspotentiale i.  
 
 

9. Eventuelt 
Næste møde: 28. september 12.30-15.00  
Forslag til møde i december: torsdag den 7. december 12.00-15.00 
Louise kan ikke den 7. december 2023. 
  
Anita sender en doodle ud vedr. mødedato i januar måned.   
 
Svetlana orienterede om at SDU har en konference 26-28 august og spurgte om 
nogle af de ergoterapeutstuderende har overvejet at deltage? 
 
Ergoterapeuternes forum på Facebook, blev anbefalet.  
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